



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الموصل

كلية الآداب

التفكك الأسري وتأثيراته في تقويض السلم المجتمعي – دراسة اجتماعية ميدانية

أيام زيد محمد حسين

رسالة دبلوم عالي في بناء السلام

إشراف

الأستاذ الدكتور

خالد محمود حمي آل خضر أغا

2025 م

1447 هـ

هدفت هذه الدراسة إلى تحليل أسباب وآثار التفكك الأسري على الأفراد والمجتمع، مع التركيز على العوامل النفسية، الاقتصادية، التربوية، والاجتماعية، بالإضافة إلى انعكاساته على السلم المجتمعي بما يتضمن ذلك ، الانحراف، العنف، الهوية الوطنية، والانتماء الاجتماعي. تم الاعتماد في الدراسة على مؤشرات كمية ونوعية تم جمعها من (400) مبحوث، وقد أظهرت النتائج أن التفكك الأسري يمثل ظاهرة هيكلية متشابكة تتداخل فيها مجموعة من العوامل المتنوعة، مما يجعل تأثيرها ممتدًا إلى مستويات متعددة من الحياة الاجتماعية.

تشير النتائج إلى أن الخلافات الزوجية المستمرة والمتقطعة تمثل مشكلة أساسية، حيث أقر نحو 65% من المبحوثين بتعرضهم لخلافات بدرجات متفاوتة. هذه الخلافات لا تقتصر آثارها على الزوجين، بل تمتد لتؤثر على المناخ التربوي والعاطفي داخل الأسرة، إذ تساهم في خلق حالة من الاستنزاف النفسي والعاطفي، وزيادة الانسحاب أو الانعزال بين الأزواج. ويبرز ضعف الحوار كأساس لتراكم الخلافات؛ فقد أشار حوالي 66% من المبحوثين إلى وجود ضعف أو غياب تام للحوار، ما يحول الخلافات البسيطة إلى توترات متصاعدة، ويترك المجال لتدخل أطراف خارجية، سواء من الأسرة الممتدة أو المجتمع المحلي، مما يضعف قدرة الأسرة على معالجة مشاكلها داخلياً.

تؤكد الدراسة أن التدخلات العائلية الخارجية تسهم في زيادة الصدمات داخل الأسرة، حيث أشار نحو 70% من الأسر إلى تعرضهم لتدخلات تتراوح بين نصائح متسلطة وفرض اختيارات حول شؤون الحياة اليومية، ما يخلق تضارباً في السلطة بين الزوجين ويزيد من الاحتكاك المستمر. كذلك، الإهمال العاطفي كان بارزاً، إذ أقر نحو 67.5% من المبحوثين بتعرضهم لإهمال جزئي أو كامل، ما يزيد من احتمالية البحث عن تعويض خارج نطاق الأسرة، سواء في صداقات أو علاقات أخرى، ويؤثر بشكل مباشر على الصحة النفسية والرضا العاطفي للأبناء.

أما فيما يتعلق باتخاذ القرار داخل الأسرة، فقد تبين أن نحو 65% من الأسر تتخذ قرارات أحادية دون مشاركة الطرف الآخر، وهو ما يعكس هيمنة أنماط تقليدية في العلاقات الزوجية، ويزيد من تراكم الشعور بالمشاعر السلبية والاحباط ، ويؤثر على شعور المساواة بين الزوجين. هذه المؤشرات تتكامل مع ضعف الحوار والإهمال العاطفي لتشكيل صورة نمطية لعلاقات زوجية غير متوازنة تسودها السلطة والامتنياز الفردي.

من الجانب الاقتصادي، أظهرت النتائج أن ضعف الدخل والبطالة والغلاء والقروض تُعتبر عوامل ضاغطة أساسية على الأسرة. نحو 92% من المبحوثين أقرّوا بأن ضعف الدخل يخلق توترات مستمرة حول تلبية احتياجات الأسرة الأساسية، كما أن البطالة تؤدي إلى فقدان الدور الاجتماعي

للمعيل، وضعف احترام الذات، مما يزيد الاعتماد على الأسرة الممتدة ويولد ضغوط تدخل أكبر. أما الغلاء المستمر، فقد أشار 63.5% من المبحوثين إلى أن ارتفاع الأسعار يزيد من صعوبة الوفاء بالاحتياجات اليومية، ويؤدي إلى اتخاذ حلول مؤقتة تكلف مستقبل الأسرة تعليمًا وصحةً، فيما يعكس ارتفاع الديون والقروض لدى نحو 64% ضغوطاً اقتصادية مستمرة تزيد من التوتر داخل الأسرة.

تتضح انعكاسات التفكك الأسري على المدرسة، حيث أقر نحو 95% من المبحوثين بأن التفكك يزيد من العنف المدرسي، التسرب الدراسي، وضعف التحصيل، ويجعل المدرسة مساحة تعكس التوترات التي نشأت داخل الأسرة. كما أشار نحو 96.75% إلى أن ضعف الانضباط والتوجيه الأسري يعزز الميل للتمرد وانتهاك القواعد داخل المدرسة والمجتمع، ما يؤكد أن التفكك الأسري له آثار مباشرة على الانضباط المدني والسلوك الاجتماعي.

من الناحية المجتمعية نحو 97% من المبحوثين بين التفكك الأسري وارتفاع معدلات الجريمة، حيث يتم انتقال السلوك العدواني والانحرافي من البيت إلى الشارع، ما يؤدي إلى تآكل النسيج الاجتماعي وزيادة مخاطر الانحراف لدى الشباب. كما أن التفكك يقلل الانتماء الاجتماعي والمدني، إذ أشار نحو 96% إلى أن ضعف الاستقرار الأسري يقلل من رغبة الأبناء في الانخراط في العمل الاجتماعي أو التطوعي، ويضعف رأس المال الاجتماعي للمجتمع.

بناءً على هذه المؤشرات، يمكن استنتاج أن التفكك الأسري يمثل مدخلاً مركزياً لفهم المشكلات النفسية والاجتماعية والأخلاقية والقانونية في المجتمع. فالتدخل بين الخلافات الزوجية، الإهمال العاطفي، التدخلات الخارجية، الضغوط الاقتصادية، ضعف الرقابة والتوجيه، جميعها تسهم في إنتاج بيئة منزلية مضطربة، تؤدي إلى ضعف الانتماء، انخفاض رأس المال الاجتماعي، وارتفاع معدلات الانحراف والجريمة، مما يجعل التفكك الأسري قضية هيكلية يجب التعامل معها من منظور شامل متعدد المستويات.

في ضوء هذه النتائج، توصي الدراسة بتعزيز برامج الدعم الأسري، تدريب الأزواج على مهارات الحوار واتخاذ القرار المشترك، معالجة البطالة والفقر، دعم المدرسة في التربية التربوية والأخلاقية، وزيادة الوعي المجتمعي بأهمية الاستقرار الأسري. كما تقترح الدراسة إجراء دراسات ميدانية إضافية، إنشاء مراكز دعم مجتمعية، تطوير برامج لتقوية رأس المال الاجتماعي، ودمج التربية العاطفية والأخلاقية ضمن المناهج الدراسية.

Abstract

This study aims to analyze the causes and effects of family disintegration on individuals and society, with a focus on psychological, economic, educational, and social factors, in addition to its repercussions on school, deviance, violence, national identity, and social belonging. The study relied on quantitative and qualitative indicators collected from a large sample, and the results showed that family disintegration represents an intertwined structural phenomenon in which a group of diverse factors overlap, making its impact extended to multiple levels of social life.

The results indicate that persistent and intermittent marital disputes are a major problem, with about 65% of households admitting to having been exposed to disputes to varying degrees. These disputes are not limited to the spouses, but also affect the educational and emotional climate within the family, as they contribute to creating a state of psychological and emotional drain, and increasing withdrawal or isolation between spouses. Weak dialogue emerges as the basis for the accumulation of disagreements, with about 66% of the participants pointing to the presence of weakness or complete absence of dialogue, which turns minor disagreements into escalating tensions, leaving room for the intervention of external parties, whether from the extended family or the local community, which weakens the family's ability to address its problems internally.

The study confirms that external family interventions contribute to an increase in clashes within the family, with about 70% of households reporting that they have been subjected to interventions ranging from authoritarian advice to imposing choices about daily life, which creates a conflict of power between spouses and increases constant friction. Emotional neglect was also prominent, with 67.5% of respondents admitting to being partially or completely neglected, which increases the likelihood of seeking compensation outside the family, whether in friendships or other relationships, and directly affects the mental health and emotional satisfaction of children.

As for decision-making within the family, it was found that about 65% of families make unilateral decisions without the participation of the other party, which reflects the dominance of traditional patterns in marital relationships, increases the accumulation of bitterness and frustration, and affects the sense of equality between the spouses. These indicators combine with poor dialogue and emotional neglect to form a stereotype of unbalanced marital relationships dominated by individual power and privilege.

On the economic side, the results showed that low income, unemployment, high prices, and loans are major stressors for the family. Some 92% of respondents acknowledged that low income creates constant tensions around meeting basic family needs, and that unemployment leads to a loss of the social role of the breadwinner and poor self-esteem, which increases dependence on the extended family and generates greater intervention pressures. As for the continuous high prices, 63.5% of the respondents indicated that the increase in prices makes it more difficult to meet

daily needs, and leads to temporary solutions that cost the family's future in education and health, while the rise in debt and loans for about 64% reflects continuous economic pressures that increase tension within the family.

In societal terms, some 97% of respondents linked family disintegration to high crime rates, as aggressive and deviant behavior is transmitted from the home to the street, eroding the social fabric and increasing the risk of delinquency among young people. Disintegration also reduces social and civic belonging, with about 96% indicating that poor family stability reduces children's desire to engage in social or volunteer work, and weakens the social capital of society.

Based on these indicators, it can be concluded that family disintegration represents a central input for understanding psychological, social, moral, and legal problems in society. The overlap between marital disputes, emotional neglect, external interventions, economic pressures, and poor supervision and guidance all contribute to the production of a turbulent home environment, leading to poor belonging, low social capital, and high rates of delinquency and crime, making family disintegration a structural issue that must be approached from a comprehensive, multi-level perspective.

In light of these findings, the study recommends strengthening family support programs, training couples in dialogue and joint decision-making skills, addressing unemployment and poverty, supporting schools in educational and moral education, and increasing community awareness of the importance of family stability. The study also proposes conducting additional field studies, establishing community support centers, developing programs to strengthen social capital, and integrating emotional and moral education into the school curriculum.

University of Mosul

College of Art



Family Disintegration and Its Effects on Undermining Social Peace – A Field Social Study

Ayam Zaid Mohammed Hussein

Higher Diploma

Peace Studies

Supervised By

Prof. Dr Khalid Mahmoud Hamy Al Khader Agha

2025 A.D.

1447 A.H.